
ردپایشوراینگهباندرتردیداصلاحطلبان

راه   حل »میانه«؛ راهی برای عبور از تحریم 
انتخابات یا مشارکتِ »تنور گرم کن«

»تحریم انتخابات« یا »مشارکت در انتخابات«، دو روی 
سکه فعالیت سیاسی در موسم انتخابات است، لااقل عقیده 
اکثریت سیاسیون بر این اساس استوار شده که یک گروه 
سیاسی یا در انتخابات مشارکت می کند یا آن را تحریم. اما 
اخیرا برخی اصلاح طلبان در حال گشودن راهی »میانه« 
هستند و می گویند » تحریم انتخابات هیچ اثری ندارد؛ اما در 
عین حال به صورت »مشروط« در انتخابات حاضر می شویم.« 
آنها معتقدند که بنایی بر تحریم ندارند اما این هم نمی شود که 

با دست بسته شنا کرد.

انذاراصولگرایانهبهمذاقاصلاحطلبانخوشنیامد
این موضع گیری احتمالا مربوط می شود به سخنان مدتی 
پیش یکی از چهره های پر نفوذ اصولگرایان که زبان به انذار 
اردوگاه رقیب گشود، محمدرضا باهنر اصلاح طلبان را تلویحا 
نصیحت کرد و گفت: »اگر در انتخابات مجلس دوازدهم شرکت 
نکنند، به معنی »خروج از نظام است.« دبیر کل جامعه اسلامی 
مهندسین گفته بود: »جبهه اصلاحات را نصیحت می کنم که 
به صندوق رأی بازگردند. حتی برخی از سران این جبهه به این 
جمع بندی هم رسیدند که تنها راه حیات در عرصه سیاسی 
صندوق رأی است. با لشکرکشی در خیابان و اغتشاش راه به 
جایی نمی برند. خارجی های گردن کلفت به جایی نرسیدند و 
اینها هم در این صورت رقیب خود را نظام تعریف کرده و خارج 
از نظام خواهند بود.« این اظهارات با واکنش های گسترده ای 
روبه رو شد. برخی معتقد بودند که چنین اظهاراتی روی دیگر 
گزاره  سنتی اپوزیسیون است که اصلاح طلبان را »سوپاپ 
اطمینان« نظام می دانستند و می دانند؛ به عبارت دیگر این 
گفته های باهنر اینگونه تفسیر شد که اصلاح طلبان مرغ 
عروسی و عزا هستند یا به تعبیری دیگر، برخی می خواهند از 
این طیف سیاسی تنها برای گرم کردن تنوری استفاده کنند که 
قرار نیست نان های پخته شده در آن، به آنها برسد. پس از این 
سخنان، اسدا... بادامچیان، دبیرکل حزب موتلفه هم گفت که 
»تحریم انتخابات از سوی اصلاح طلبان صورت نمی گیرد چون 
آنها هم مانند سایرین نمی خواهند خود را از مناسب حکومتی 

محروم کنند.«

راهحلحجاریان
اما سعید حجاریان از چهره های شاخص اصلاح طلب، 
چندی پیش در گفت وگویی تاکید کرده بود که تحریم، آن 
هدف غایی اصلاح طلبان برای فعالیت در انتخابات نیست. او 
گفته که »فهم حداقلی از سیاست به ما می گوید نباید به مسائل 
قطبی نگاه کنیم. می خواهم بگویم حرف هایی از جنس اینکه 
آن سوی عدم شرکت در انتخابات، خیابان است، بی معناست«. 
او در توضیحات بیشتر گفته که »از انتخابات تا خیابان، منازل 
زیادی وجود دارد؛ یعنی تاکتیک های مختلفی در دنیا تجربه 
شده است که اصولگرایان به آن جاهل هستند و این جهل شان 
ناشی از نخواندن تاریخ سیاسی کشورهای مختلف است. لذا 
نباید کسی در دام گفتمان سازی امنیتی بیفتد. من دوقطبی 
»صندوق یا خیابان« را مغالطه آمیز می دانم زیرا سیاست ورزی 
منحصر در این دو مقوله نیست.« اما راه  حل سعید حجاریان 
برای این وضعیت، مسیری بینابین تحریم و مشارکت است؛ او 
افزود: »من مدافع »مشارکت مشروط« در انتخابات هستم و 
درباره آن بارها صحبت کرده ام. من از صندوق رای استاندارد، 
غیراستصوابی و آزاد دفاع می کنم حتی اگر یک اصلاح طلب 
انتخاب نشود.« به اعتقاد او »مشارکت مشروط نوعی برخورد 

فعالانه و مسئولانه با مقوله سیاست و انتخابات است.«

امامشارکتباچهشرطی؟
حجاریان با وجود آنکه از مشارکت مشروط سخن گفته اما 
مستقیما شروط آن را بیان نکرده است. آن طور که از گفته های 
او برمی آید، غایت خواسته او درباره انتخابات، »صندوق رای 
استاندارد، غیراستصوابی و آزاد« است. با این وجود، نهادی که 
بر گردنه  انتخابات نشسته، یعنی شورای نگهبان، هم صندوق 
رای فعلی را استاندارد می داند؛ هم از نظارت استصوابی دفاع 
می کند و هم انتخابات را آزاد می داند. اما در عین حال هر گروه 
و جناح سیاسی این حق را دارد که طبق نگاه و اهدافش، برای 
شرکت در یک رویداد سیاسی مانند انتخابات، راهبرد تعیین 
کند. البته که بنا بر وضعیت سیاسی کشور، ممکن است برخی 
طیف های اصولگرا و چهره های رادیکال آنها از مشارکت 
بالا استقبال نکنند. در انتخابات مجلس یازدهم که اسفند 
۱۳۹۸ برگزار شد، ۴۲.۵۷ درصد از واجدین شرایط، پای 
صندوق رفتند و در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم که 
خرداد ۱۴۰۰ برگزار شد، ۴۸ درصد از واجدین شرایط رای 
دادند. انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ از لحاظ دیگری هم 
رکورددار است؛ درصد آرای باطله در این میان، ۱۳درصد اعلام 

شد که بالاترین میزان آرای باطله را به خود اختصاص داد.

ردپایشوراینگهبانمحسوساست
بسیاری مشارکت پایین این دو انتخابات را نتیجه عملکرد 
شورای نگهبان می دانند؛ از رد صلاحیت های گسترده برای 
انتخابات مجلس گرفته تا ردصلاحیت عجیب علی لاریجانی 
و اسحاق جهانگیری؛  مواردی هستند که باعث می شود 
منتقدان انگشت اتهام را به سمت شورای نگهبان ببرند. در 
این دو انتخابات اصلاح طلبان نامزدهای مدنظرشان را در 
میدان نداشتند و نتیجه آن چیزی شد که امروز در اقتصاد، 
سیاست و... مشاهده می شود. از دیدگاه ناظران سیاسی؛ 
چنانچه مانند دو انتخابات اخیر، رد صلاحیت ها آنقدر گسترده 
شود که یک طیف سیاسی قادر به مشارکت فعال نباشد؛ خواه 
ناخواه، انتخابات از سوی آن طیف به طور ناخواسته تحریم 
شده است. چرا که آنها قصد مشارکت داشته اند ولی در نهایت 
اجازه حضور نیافتند. در انتخابات مجلس دوازدهم هم همین 
قاعده برپاست؛ اصلاح طلبان خواهان مشارکت و تاثیرگذاری 
هستند اما وقتی به پشت سر نگاه می کنند و ردصلاحیت علی 
لاریجانی، اسحاق جهانگیری و مرحوم هاشمی رفسنجانی را 
به یاد می آورند، تردید قوی پیدا می کنند که آن روند، تغییر 
برای انتخابات اسفند امسال، تغییر یابد. با این حال، به نظر 
میرسد در چنین شرایطی راه میانه  تحریم و مشارکت می تواند 

همچنان گره گشا باشد.

آرمانملی–مطهرهشفیعی: بالاخره فتاح بر کرسی مخبر 
نشست؟ افرادی بودند که تصور می شد با پیروزی رئیسی در 
انتخابات به پست های مهم و کلیدی می رسند اما چنین نشد و به 
جایگاهی که انتظار داشتند، نرسیدند از جمله این افراد می توان به 
سعید جلیلی و پرویز فتاح اشاره کرد. در روزهای نخست پس از 
پیروزی انتخاباتی رئیسی بود که شایعه معاون اولی فتاح شنیده 
شد ولی این اتفاق رخ نداد. پس از آن در اواخر سال گذشته که 
انتقادات به مخبر زیاد شد، بار دیگر این بحث یعنی جلوس فتاح بر 
کرسی معاون اولی مطرح شد که فتاح در آن مقطع گفت: »هیچ 
خبری نبوده و محکم  سر جای خود نشسته ام. ما با دولت بسیار 
نزدیک هستیم و ۲۲ نفر از مدیران ارشد ما در بنیاد به دولت رفته اند 
و با افتخار از دولت حمایت می کنند.« از ابتدای سالجاری فشارها 
برای تغییر معاون اول رئیس جمهور شدت یافت. چنانکه به عنوان 
مثال: حجت الاسلام حسین میرزایی، نماینده مجلس با انتقاد از 
معاون اول رئیس جمهوری اظهارکرد: »به نظرم آقای رئیسی باید 
پیش از اینکه دست به تغییر و تحول در میان وزرا و بخش های دیگر 
می زد، در مورد معاون اولش تدبیری می کرد.« البته انتقاداتی از 
این دست، سبب گشوده شدن درب اتاق معاون اولی برای فتاح 
نشد. از سوی دیگر ظاهرا قرار نبود شایعه معاون اولی فتاح فراموش 
شود چنانکه در شهریور سالجاری خبرآنلاین نوشت: »در روزهای 
اخیر برخی کانال های تلگرامی مدعی شده اند که محمد مخبر، 
معاون اول رئیس جمهور قرار است تغییر کند و جای خود را به فرد 
دیگری می دهد. آن طور که این کانال های رسانه ای ادعا کرده اند 
بنا شده سید پرویز فتاح، رئیس بنیاد مستضعفان، جایگزین مخبر 
در جایگاه معاون اولی شود. خبری که البته اولین بار هم نیست که 
منتشر می شود و قبلا هم چنین گمانه زنی هایی مطرح شده بود. اما 
بر اساس اطلاعات »اعتمادآنلاین« از منابع موثق این خبر کذب 
بود و تصمیمی برای تغییر معاون اول رئیس جمهور تا آن لحظه 

گرفته نشده است.«

فتاحآمد
در نهایت دیروز خبرهایی مبنی بر جلوس فتاح بر کرسی مخبر 
منتشر شد. در این دو سال گذشته هر از چند گاهی شنیده می شود 
که ریاست ستاد اجرایی فرمان امام به »پرویز فتاح« سپرده  خواهد 
شد و اینکه مهم ترین نهاد حاکمیتی توسط سرپرست اداره می شود 
به این اخبار غیر رسمی صحه گذاشته  است. ایلنا نوشت: اما در چند 
روز گذشته اخبار جدی تری درباره حضور فتاح در ستاد اجرایی 

فرمان امام نقل و گفته می شود که فتاح در روزهای آینده از بنیاد 
مستضعفان در تپه های عباس آباد راهی خیابان وزراء می شود. 
خبرگزاری مهر هم خبر داد که فتاح بر کرسی مخبر می نشیند اما نه 
در جایگاه معاون اولی! این خبرگزاری نوشت: »شنیده های »مهر« 
حاکی از این است که به زودی پرویز فتاح به عنوان رئیس ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام خمینی )ره( معرفی خواهد شد. پس از 
انتصاب محمد مخبر به معاون اولی ریاست جمهوری در آذر ۱۴۰۰، 
عارف نوروزی سرپرستی این ستاد را بر عهده داشت. همچنین از 
امیر منصور برقعی، حجت ا... عبدالملکی، حسین دهقان و حمید 
رهبری فر به عنوان گزینه های جایگزین فتاح در بنیاد مستضعفان 
نام برده می شود.« تسنیم هم نوشت: »برخی شنیده ها حاکی است 
که پرویز فتاح رئیس فعلی بنیاد مستضعفان، به  احتمال زیاد رئیس 
ستاد اجرایی فرمان امام)ره( خواهد شد. پس از انتصاب محمد 
مخبر رئیس پیشین ستاد اجرایی به معاون اولی رئیس جمهور در 
دولت فعلی، عارف نوروزی به عنوان سرپرست این ستاد منصوب 
شده بود. بر اساس شنیده های تسنیم، برخی اسامی نیز در برخی 
رسانه ها به عنوان جانشینان احتمالی فتاح در بنیاد مستضعفان 
مطرح شده اند، اما کاندیداتوری هیچ کدام از آنها برای این پست تا 
صبح یکشنبه ۲۳ مهر، قطعی نیستند.« در این میان یک سایت 
چنین آورد که: »محمد مخبر، پرویز فتاح و حسین دهقان مثلث 
مورد اعتماد نظام در مسئولیت های اقتصادی و اجرایی بوده اند که 
با گذشت ۲ سال از اداره امور اقتصادی دولت توسط محمد مخبر 
امروز شنیده های موثق »آقای اقتصاد« حاکی از آن است که پرویز 

فتاح و حسین دهقان، مسئولیتِ ستاد اجرایی و بنیاد مستضعفان 
را عهده دار خواهند شد. پرویز فتاح تا پیش از این وزیر نیرو، رئیس 
کمیته امداد و رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی بوده است . 
حسین دهقان نیز مسئولیت هایی چون ریاست هلدینگ های 
اقتصادی بنیاد تعاون سپاه، بنیاد شهید، وزارت دفاع و مشاور 
رهبری و نماینده ویژه رئیس جمهور در مکران را در کارنامه خود 
دارد. اداره هر یک از ابَرَ هلدینگ های اقتصادی در شرایط تحریم 
نیازمند اعتبار درونی در کشور و محافل بیرونی اقتصادی است. 
به نظر می رسد با رفتن فتاح به ستاد اجرایی، حسین دهقان به بنیاد 
مستضعفان و تثبیت مخبر در معاون اولی ریاست جمهوری، مثلث 

مورد اعتماد نظام برای عبور کشور از تحریم، کاملا مهیا شود.«

فتاحچهکرد؟
این تغییر احتمالی درصورتی انجام می شود که در دو سال 
گذشته که احتمال ورود فتاح به انتخابات ریاست جمهوری مطرح 
شد، وی به صراحت اعلام کرد که »حکم رهبری عزیز انقلاب را 
مدال افتخار می دانم و ان شاءا... سرباز نظام، خادم و خاک پای 
مردم به خصوص مستضعفان تا شهادت فی سبیل ا... باقی خواهم 
ماند. « از مهم ترین اقدامات فتاح در بنیاد مستضعفان، مواضع 
وی در بازپس گیری اموال این بنیاد بوده به طوری که در یک برنامه 
تلویزیونی نسبت به املاکی که در اختیار ارتش، سپاه، روسای 
جمهور دولت هفتم، هشتم، نهم، دهم قرار گرفته اعتراض کرده 

بود که با موجی از واکنش  و گلایه ها مواجه شد.
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 جلوس فتاح بر کرسی مخبر؟
چهفردیرئیسبنیادمستضعفانمیشود؟

آرمانملی-حمیدشجاعی:مساله جنگ حماس و گروه  های 
مقاومت با رژیم صهیونیستی و تحولات پیرامون آن که نهمین روز 
خود را می گذراند بیش از یک هفته است که سرخط خبری تمامی 
رسا نه های داخلی و خارجی بوده و است و همه رسانه ها نسبت به 
آن موضع گیری کرده اند و درباره اش می نویسند. مقامات مختلف 
کشورمان نیز نسبت به مساله غزه، طوفان الاقصی و حملات رژیم 
صهیونیستی به مردم مظلوم و بی دفاع غزه واکنش  ها و اظهار نظرات 
خاص خود را داشته اند. اتفاقا در این یک مورد خاص هیچ تفاوتی 
هم بین چهره های سیاسی با نگرش های متفاوت نبوده و جملگی 
جنایات رژیم صهیونیستی را محکوم کرده اند. در میان مسئولان 
سابق و فعلی کشور، سید محمد خاتمی رئیس جمهور اسبق 
کشورمان در جمع مشاوران خود و در واکنش به عملیات نظامی 
میان مقاومت و اسرائیل گفت: »فلسطینیان پس از سال ها تحمل 
تجاوز و زور و تحقیرشدگی توانستند کار بزرگی انجام دهند و قدرت 
اشغالگر را غافلگیر کنند و توازن قوا را در منطقه به هم بزنند. بعد از 
بهار عربی این، مهم ترین اتفاقی است که در خاورمیانه رخ می دهد. 
خاتمی همچنین ضرورت تدبیر سیاسی و توجه به منافع ملی 
در ایران و پرهیز از موضع گیری های شتاب زده و تحریک کننده، 
دخالت دادن قطب بندی های سیاسی در موضع گیری های خارجی 
را، هم برای ایرانیان و هم فلسطینیان و مسلمانان مضر دانست.« 
حسن روحانی رئیس جمهور پیشین نیز در بیانیه ای با محکوم 
کردن جنایات اخیر رژیم صهیونیستی، خواستار اقدام فوری 
کشور های اسلامی در جلوگیری از نسل کشی فلسطینیان و پایان 
محاصره ۱۷ ساله غزه شد و گفت: »ابتکار اصولی جمهوری اسلامی 
ایران که مورد اجماع تمام مردم و مسئولان و جناح های سیاسی 
است پایان اشغال فلسطین، بازگشت کلیه آوارگان و برگزاری یک 
همه پرسی با شرکت تمام اقوام و ساکنان تاریخی این سرزمین 
است.« سایر مقامات از جمله سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور؛ 
محسنی اژه ای رئیس دستگاه قضا، قالیباف رئیس مجلس؛ جنتی 
رئیس مجلس خبرگان؛ آملی لاریجانی؛ رئیس مجمع تشخیص؛ 
سیدحسن خمینی؛ یادگار امام)ره( و سایر مدیران و چهره ها و 
فعالان سیاسی نیز به نوبه خود نسبت به تهاجم رژیم صهیونیستی 
واکنش نشان دادند. اما جالب اینکه در این میان تنها ۲ چهره آن 
هم از میان افرادی که آنها را با عقبه جهادی و انقلابی می شناسند 

یعنی محمود احمدی نژاد رئیس دولت های نهم و دهم و سعید 
جلیلی عضو مجمع تشخیص مصلحت ، هنوز نسبت به آنچه در 
غزه در حال رخ دادن است کوچک ترین واکنشی نشان نداده ا ند. 
البته پس از صحبت های بسیار رسانه ها در این خصوص، جلیلی در 
واکنش به این موضوع صرفا به تخریب برخی رسانه ها پرداخت و با 
یک فرار به جلو گفت: »کسانی که شعار »نه غزه« سر دادند امروز 
نگران سکوت در برابر غزه هستند و همین نشانگر پیشرفت گفتمان 
مقاومت و اثبات حقانیت آن است و دیگر کسی نمی تواند ضرورت 
دفاع از غزه را انکار کند. ابراز نگرانی از سکوت درباره غزه، پیروزی 

گفتمانی مقاومت است.«

سکوتمبدعانکارهولوکاست
شاید از هر کسی در ایران یا شاید در مقیاس جهانی در خصوص 
محمود احمدی نژاد رئیس دولت های نهم و دهم ایران پرسش شود 
او را با برخی جنجال هایش به ویژه مساله انکار هولوکاست بشناسند. 
جایی که او در سال ۲۰۰۵ و در جمع مردم زاهدان هولوکاست را 
یک افسانه خواند و در سال ۲۰۰۹ و در کنفرانس دوربان ۲ نیز از 
به کاربردن واژه هایی همچون »مشکوک« و »مبهم« برای اشاره 
به هولوکاست که در متن سخنرانی ارائه شده توسط ایران به 
سازمان ملل وجود داشت، خودداری کرد و به جای آن از عبارت 
»سوءاستفاده از هولوکاست« استفاده کرد. احمدی نژاد در سال ۹۲ 
در آخرین سخنرانی روز قدس خود از طرح شعار نفی هولوکاست 
دفاع کرد و با بیان اینکه »چرا آنقدر حساسیت وجود دارد و اجازه 
نمی دهند که در این راستا تحقیقات آزاد انجام شود؟« گفت: »آنها 
که مدعی آزاداندیشی هستند وقتی به کشورهای دیگر می رسند، 
معتقدند که باید اجازه داده شود تا تمام اندیشه های منحط هم 
ترویج شود اما وقتی به خودشان می رسد چه شلوغ  می کنند.« با 
این همه از زمانی که جنگ غزه با عملیات طوفان الاقصی آغاز شده 
تاکنون احمدی نژاد کوچک ترین واکنشی نسبت به این مساله 
نداشته است و از هفته گذشته که با حواشی بسیار برای شرکت 
در یک سمپوزیوم علمی و پژوهشی پیرامون مدیریت جامع منابع 
آب در جهان به گواتمالا سفر کرده است تا کنون حتی یک پیام یا 
ابراز همدردی با ملت فلسطین نداشته و به گشت و گذار در گواتمالا 
مشغول بوده است. پرسش اینجا است که آیا طی این سال ها مواضع 

احمدی نژاد تغییر کرده یا اینکه مساله فلسطین برای وی از درجه 
اهمیت افتاده که وی با ۹ روز گذشته از جنگ هنوز واکنشی نشان 

نداده است؟

تغییررویکردیاعدماهمیت
ناظران سیاسی دو دوره فکری برای نظرات احمدی نژاد درباره 
اسرائیل لحاظ می کنند، احمدی نژاد در دولت اولش شدیدترین 
مواضع را علیه اسرائیل داشت. او هولوکاست و ماجرای کشتار 
یهودیان در جنگ جهانی دوم توسط نازی ها را که خط قرمز 
غربی ها است، انکار کرد و با این اظهارنظرش، اتحاد غربی ها علیه 
ایران برای صدور قطعنامه های شورای امنیت را تقویت کرد. اما 
همان احمدی نژاد، چند سال بعد در اواخر دولت اولش به نرمشی 
در اظهاراتش نسبت به اسرائیل دیده شد که تا به امروز نیز دیده 
می شود و همین، محل انتقاد بوده است. البته در اطرافیان وی 
نیز این تغییر رویکرد موج می زد چه اینکه اسفندیار رحیم مشایی 
معاون وی، ۲۹ تیرماه ۸۷، گفته بود: »ایران امروز با مردم آمریکا و 
اسرائیل دوست است. هیچ ملتی در دنیا دشمن ما نیست این افتخار 
است.« احمدی نژاد بعد از ریاست جمهوری نیز برهمان مواضع 
قبلی اصرار کرد. اسفند۱۴۰۰ اعضای سابق دولتش مدعی بودند 
»او که برای بازدید از نمایشگاه اکسپوی ۲۰۲۰ به امارات سفر کرده 
با مدیر پاویون اسرائیل در نمایشگاه دیدار کرده است سکوت او طی 
روزهای اخیر که حملات به غزه شدت گرفته است نیز از نگاه برخی 
کارشناسان و سیاسیون سوال برانگیز شده است. در همین راستا 
رحمت ا... بیگدلی در توئیتی نوشت: »احمدی نژاد طبق پیش بینی 
سفیر انگلیس رئیس دولت ایران شد و ۸ سال با اتخاذ مواضع تند 
علیه رژیم صهیونیستی هزینه های سنگینی را بر کشور تحمیل کرد! 
اما امروز که رژیم صهیونیستی غزه را ویران کرده نه تنها این رژیم را 
محکوم نکرده، بلکه به گواتمالا کشور نزدیک به رژیم صهیونیستی 
سفر کرده است!« برخی رسانه های دلواپس نیز که روزی از حامیان 
سرسخت دولت نهم و دهم بودند به صف منتقدان احمدی نژاد 
پیوسته و نوشته اند: »آقای احمدی نژاد رئیس جمهور اسبق 
کشورمان که همه شهرتش را مدیون شعار نابودی اسرائیل است 
امروز نسبت به بزرگ ترین حادثه فلسطین به اغما رفته و سکوت 

اختیار کرده است.« 

»آرمانملی«رویکرداحمدینژادوسعیدجلیلیرادرفاجعهغزهبررسیمیکند:

سکوتادامهدارباچاشنیگشتوگذار
حامیاندیروزاحمدینژاد؛مخالفانامروزشدند

نهمینروزطوفانالاقصی

 قتل عام کاروان فلسطینیان 
در حال خروج از غزه

جنگنده های رژیم صهیونیستی بار دیگر 
مناطق مسکونی در نوار غزه را بمباران کردند 
و در واکنش به این جنایت، گردان های شهید 
»عزالدین القسام« شاخه نظامی جنبش حماس 
نیز در پاسخ تجمع صهیونیست ها را هدف قرار 
داد. در حالی که جنگ غزه وارد نهمین روز خود از 
آغاز عملیات طوفان الاقصی شده است، حملات 
رژیم صهیونیستی به مردم و زیرساخت های این 
منطقه ادامه دارد. وزارت بهداشت غزه گفته 
است: هزاران نفر در نوار غزه در صورت عدم 
ارائه کمک های پزشکی لازم، در معرض خطر 
مرگ هستند. با ورود نبرد طوفان الاقصی به 
نهمین روز خود یک مقام سازمان ملل هشدار 
داد که فلسطینی ها در معرض »پاکسازی قومی 
جمعی« هستند. »فرانچسکا آلبانیز« گزارشگر 
مستقل سازمان ملل درخصوص وضعیت حقوق 
بشر در اراضی اشغالی فلسطین، با هشدار در 
این باره در بیانیه ای اعلام کرد: این خطر جدی 
وجود دارد که آنچه ما شاهد آن هستیم تکرار 
»نکبت« در سال ۱۹۴۸ و فاجعه سال ۱۹۶۷ 
باشد، اما در مقیاس بزرگ تر. جامعه بین الملل 
باید هر کاری می تواند انجام دهد تا از تکرار این 
اتفاق جلوگیری کند. خبرگزاری فلسطینی 
وفا گزارش داده است، در نتیجه کشتارهای 
صهیونیست ها در غزه ۴۷ خانواده که شامل ۵۰۰ 
فلسطینی هستند شناسنامه هایشان باطل شده 
است. خبرگزاری های فلسطینی بامداد یکشنبه 
از حمله جنگنده های رژیم صهیونیستی به 
منزل دو تن از رهبران جنبش مقاومت اسلامی 
فلسطین )حماس( در غزه خبر دادند. همچنین 
دیروز یک پایگاه خبری و تحلیلی ایتالیایی در 
گزارشی از سرزمین های اشغالی خبر داد که 
بمب افکن های رژیم صهیونیستی با بمباران 
کاروانی از کامیون های حامل فلسطینیان در 
حال خروج از غزه، ۷۰ نفر از آنها را شهید و بیش 

از ۲۰۰ نفر دیگر را نیز مجروح کردند.

بمبارانبیمارستانالاهلیدرغزه
رژیم  حمله  از  گزارشی  در  الجزیره 
صهیونیستی به بیمارستان الاهلی در غزه پس 
از هشدار مبنی بر لزوم تخلیه فوری آن خبر داد 
و تایید کرد که یکی از بخش های بیمارستان در 
نتیجه بمباران آسیب جدی دیده است. ارتش 
رژیم صهیونیستی یکشنبه با صدور اطلاعیه 
جدیدی از ساکنان شهر غزه و شمال نوار غزه 
خواست به سمت جنوب این باریکه بروند و 
از افتتاح کریدورهایی برای خروج خبر داد. 
سخنگوی ارتش رژیم صهیونیستی با انتشار 
بیانیه ای اعلام کرد: به اطلاع شما می رسانم که 
ارتش اسرائیل از ساعت ۱۰ صبح تا ۱۳ بعدازظهر 
از هدف قراردادن کریدور تعیین شده خودداری 
می کند و به دلیل نگرانی از امنیت  خود از این 
فرصت برای حرکت به سمت جنوب از طریق 

خان یونس استفاده کنید.

استفادهازپهپادهایانتحاریتوسط
نیروهایمقاومت

شبکه المیادین گزارش داد: گردان های القسام 
طی نبرد طوفان الاقصی علیه مواضع سربازان 
دشمن و مقرهای نظامی آنها از پهپادهای انتحاری 
استفاده کرده اند. در این حین خبر می رسد، 
آژیرهای خطر در تل آویو به صدا درآمده اند. 
گردان های القسام می گوید: حمله به تل آویو در 
واکنش به قتل عامی است که صهیونیست ها 
در حق شهروندان فلسطینی به راه انداخته اند. 
القسام همچنین اعلام کرد: سدیروت را یکشنبه 

هدف حملات راکتی قرار داده است.

موججدیدحملاتصهیونیستها
حبرنگار المیادین در خبری دیگری اعلام 
کرد: قایق های جنگی اشغالگران حملات 
موشکی را به سواحل خان یونس و رفح انجام 
دادند. همچنین جنگنده های صهیونیست 
مناطق شرق شجاعیه را هدف گرفتند که ستونی 
از دود در فضا مشاهده شد. کمیته بین المللی 
صلیب سرخ اعلام کرد: وضعیت غزه بسیار 
بحرانی است و خواستار مجوز برای آوردن دارو و 

تجهیزات پزشکی به آنجا شد.

افزایششمارشهدایغزه
وزارت بهداشت فلسطین در غزه اعلام 
کرد: در آخرین آمار اعلام شده از آغاز نبرد 
طوفان  الاقصی تا کنون تعداد شهدا در غزه 
به ۲۳۲۹ نفر و تعداد زخمی ها به ۹۰۲۴ تن 
رسیده که اکثرشان کودکان و زنان بی دفاع 
هستند. وزارت بهداشت فلسطین در غزه افزود: 
تعداد شهدای غزه در نتیجه تجاوزات هشت 
روزه صهیونیست ها از تعداد شهدای جنگ 
۲۰۱۴ طی ۵۱ روز فراتر رفته است. در بیانیه 
این وزارتخانه آمده است: تعداد شهدای غزه دال 
بر آن است که صهیونیست ها در حق ملت ما 
دست به پاکسازی نژادی زده اند. وزارت بهداشت 
غزه می گوید: کادر امدادرسانی به دلیل ویرانی 
گسترده محله های مسکونی در انتقال قربانیان 
با مشکل بسیاری روبه رو هستند. اشرف قدره، 
سخنگوی وزارت بهداشت غزه تاکید کرد: ۷۰ 
درصد ساکنان غزه و شمال غزه به دلیل تجاوزات 
مستمر اشغالگران از خدمات بهداشتی محروم 
هستند. خدمات رسانی سازمان امداد و کاریابی 
سازمان ملل )آنروا( به ۷۰ درصد ساکنان غزه 
متوقف شده استوزارت بهداشت غزه اعلام کرد 
در صورت عدم ارائه کمک  پزشکی لازم هزاران 
نفر در نوار غزه در معرض خطر مرگ قرار دارند. 

تقدیرازدولتیکه
زمینهپیوستنبه
FATFرافراهمکند

بهتازگیمحمدصدر،عضومجمعتشخیصمصلحتنظام،
گفتهاستکهرئیسیدربارهFATFتغییرموضعدادهوموافق
شدهاست.صباحزنگنه،تحلیلگرمسائلسیاستخارجی،
دربارهاینموضوعگفت:»نحوهاعتبارسنجیبانکهاو
موسساتاقتصادیاستیعنیبانکایرانیاگربخواهدبابانک
خارجیمراوداتودادوستدیداشتهباشدباعضویتدراین
مجموعهمیتوانداقدامکندودرایناعتبارسنجی،شناسایی
خریداروفروشندهبهطوردقیقمشخصمیشودواعتمادو
اطمینانطرفمقابلشرافراهممیکند.ویافزود:هردولتی
کهزمینهپیوستنایرانبهFATFرافراهمکند،قابلتقدیر
استومیگوییمدستتدردنکندوهیچکسنبایدبهبهانه
اختلافاتسیاسیمانعکارشود.اختلافاتسیاسیتأخیر
زیادیدرروندپیوستنبهFATFایجادکردهاستکهدیگراین

دستازاختلافاتبایدکنارگذاشتهشوند.

انتقاد
ازبیاطلاعی
نمایندگان

همهنهادهادرکشوربهنوعیدرتلاشبرایکمکبهغزه
ومردممظلومهستند.نمایندهمهریزدرمجلسیازدهمضمن
درخواستازرئیسمجلسبرایحضوردردیگرکشورهادر
جهتحمایتازغزه،خواستاربرگزاریجلسهغیرعلنی
صحنبهمنظورارائهاطلاعاتیپیرامونسیاستهایدولت
ونحوهکمکرسانیبهمردمغزهشد.محمدرضاصباغیان
بافقیتصریحکرد:اینکهدرمجلساعلامحمایتکردید،
اقدامخوبیاست،ولیواقعیتایناستکهاینموضوع
بسیارمهمبودهوجنابعالیبایددراینزمینهحضوربیشتری
داشتهباشید.نمایندهمهریزدرمجلسیازدهمافزود:ضمن
اینکهلازماستدرمجلسجلساتغیرعلنیبرگزارشودتا
نمایندگاندرجریانسیاستهایدولتنسبتبهوضعیت
حماسوکمکبهآنهاقرارگیرند،چراکهاطلاعاتکنونیما

تفاوتیباشهروندانعادیندارد.


